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VČS, NOVÁ GENERACE A VOLBY

COŽ TAKHLE ODEJÍT, PANE NÁMĚSTKU?
Všichni jsme s napětím při podzimních volbách čekali,

k jaké pozitivní změně na městě Brně dojde.
Náměstek primátora Matěj Hollan je zřejmě velmi mladý

a nedotčený nejen politikou, ale i slušným vystupováním. Použít
Facebook k tomu, aby řekl, že naši občané zplynovali brněnské
Židy, je nejen hloupost, ale především neúcta k brněnským
občanům a jeho rádoby omluva je výsměchem všem slušným li-
dem. Hollanovo vyjádření dokládá především to, že nezná histo-
rii. Náměstek brněnského primátora je původním povoláním
aktivista recesistického hnutí Žít Brno. Již jeho minulé texty, kte-
ré publikoval, jsou dokladem, že nemá základní znalosti toho,
k čemu se vyjadřuje. Nehýří však ani vtipem a nadsázkou. Jeho
výroky byly mnohdy velmi trapné. Běhá mi mráz po zádech, že
tento člověk je náměstkem primátora. Začínám přemýšlet, co od
tohoto „politika“ můžeme ještě v Brně čekat. Možná by se měl
vrátit ke své minulé činnosti podivného aktivisty a opustit funkci
náměstka, která znamená především pracovat ve prospěch ob-
čanů a města Brna, což se mi v jeho případě zdá zcela nemožné.

Filip Zachariaš, předseda OV KSČM Vyškov

Komise ideově teoretické práce MěV KSČM v Brně

srdečně zve na  DISKUSNÍ ČTVRTEK,

který  se uskuteční  19. listopadu 2015 v 16 hodin
na MěV KSČM v Brně, Křenová 67, sál v 2. poschodí.

Téma: "SÝRIE –
– GEOPOLITICKÁ SITUACE"

Úvodní slovo: PhDr. Josef Skála, CSc.

Echo, jako občasník, není typem časopisu, který může rychle
reagovat na aktuální problémy v životě strany i společnosti.
Jde o to, že tato slova psaná v říjnu opustí tiskárnu v polovině lis-
topadu a není tedy možnost aktuálně reagovat na skutečný prů-
běh výročních členských schůzí našich základních organizací.

Proto se chci věnovat pouze jedné skupině navzájem souvisejí-
cích témat, jež byla a jsou na programu jednání VČS snad každé ZO.
Když jsem před časem na stránkách Echa psal, že členská základna
naší městské organizace, co se věkového složení týká, je na tom tak
jak je, uváděl jsem jako jeden z důvodů skutečnost, že jsme po pře-
vratu v roce 1989 ztratili jednu generaci. Za tímto tvrzením si stojím
stále, stejně jako snad všichni naši členové. Ostatně, své k tomu
mohou říci především funkcionáři, kteří dnes za sebe marně hledají
náhradu.

Dnes bych však k tomu původnímu tvrzení přidal tvrzení nové.
Jsme na nejlepší cestě ztratit i další generaci. Hned vysvětlím: Dnes
u nás žije generace mladých lidí, která byla počata již v podmínkách
kapitalismu. Jde o generaci, která absolvovala výchovu a vzdělání
a dále je trvale masivně ovlivňována současnou sociálněekonomic-
kou formací, tedy kapitalismem se vším, co k tomu patří. V této sou-
vislosti jako slabinu naší práce, ale i každého jednotlivého komu-
nisty vidím skutečnost, že se nám nedaří (nebo neumíme) předávat
této generaci své zkušennosti z života v socialismu. A to při uznání,
ba přímo odmítnutí oněch praktik, na základě kterých na nás, ko-
munisty, naši stranu a celý náš světový názor útočí dnešní, v pravdě
primitivní, antikomunismus. Nedostatečně zdůrazňujeme přede-
vším sociální jistoty, jež naši předkové vydobyli. Jistoty, o které po-
ctivé pracující občany současný politický systém nemilosrdně po-
stupně připravuje. Nedivme se proto této generaci, jaký mají na
socialismus názor. Pokud neznají skutečnou pravdu o životě v Čes-

koslovensku před rokem 1989, pak jim nezbývá než přijmout prav-
du, která je jim od počátku jejich života oficiálně sdělována. Je na
nás, a jenom na nás, kteří jsme v socialismu žili, kteří jsme se ochot-
ně a dobrovolně podíleli na jeho budování, abychom své znalosti,
zkušenosti a poznatky z tohoto období především té nejmladší
generaci předávali. Abychom ji přiměli přemýšlet a srovnávat.

Ne vždy to však děláme. A protože to neděláme (neumíme?), ne-
cháváme volné pole pro ovlivňování myšlení nové generace těm
pravicovým silám, které to nejen umějí, ale hlavně dělají. Dělají to
proto, že to dělat chtějí. A chtějí to dělat proto, že jenom tak mohou
ze svých potenciálních protivníků udělat své oddané stoupence,
bojovníky za svou pravdu. Tedy za pravdu, která je převážné většině
těchto mladých lidí bytostně cizí. Jsem přesvědčen, že tento prostor
vyklízíme až příliš ochotně.

Nelze se pouze vzájemně přesvědčovat tvrzeními, že nám není
poskytován žádný prostor. Tak tomu samozřejmě je, a pro levico-
vou opozici tomu v kapitalismu být ani jinak nemůže. Ovšem osob-
ní agitaci nám nikdo nezakázal, protože to prostě nejde. To platí pře-
devším v rámci vlastní rodiny. Každý z nás by se měl neustále
zamýšlet, jak své názory, podepřené „socialistickými“ zkušenostmi
předávat svým dětem a vnoučatům. Vím, že ta tam je doba, kdy děti
naslouchaly názorům svých rodičů a prarodičů s úctou a braly je
za své. Dnes je skutečně jiná doba. Především mají naši potomci ne-
uvěřitelně široké zdroje informací. Tyto informace pak konfrontují
s našimi názory. Nedostatečná životní zkušenost jim pak, zvláště
když berou za pravdivá tvrzení maistreamových médií, neumožňují
dojít k správnému uchopení předmětného problému. Jsou to prostě
děti kapitalismu.

My, komunisté bychom si v této souvislosti měli uvědomit (v sou-
ladu s programem strany), že dnes není na pořadu dne otázka re-
staurace socialismu, ale především udržení zbytků sociálního státu
a jeho posilování. To pochopitelně není v rozporu s konečným
cílem komunistického hnutí. Pro nás, a to především doma, není
tedy dnes tím nejpodstatnějším získat mladé lidi k členství ve stra-
ně. To zásadní je pomoci jim získat přesvědčení o správnosti našich
myšlenek, získat je jako naše sympatizanty a voliče. Neboť úspěch
ve volbách pak sám o sobě znamená zvýšený zájem o členství ve
straně. Přesvědčili jsme se o tom při posledních krajských volbách.
A krajské volby už znovu klepou na dveře.

Aleš Růčka
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Navrhují odvolat radního Hollana

K REORGANIZACI MĚSTSKÝCH SPOLEČNOSTÍ

TRPĚLIVOST BRNĚNSKÝCH KOMUNISTŮ PŘETEKLA
Trpělivost brněnských komunistů

přetekla. Zastupitel Martin Říha za
klub KSČM navrhl do programu jed-
nání brněnské městské samosprávy
odvolat z funkce náměstka primátora
Matěje Hollana (politické hnutí Žít
Brno s podporou Pirátů).

Proč? Náměstek Hollan napsal ve
svém internetovém deníčku:

“V Brně bývalo dříve vícero národnos-
tí, které jsme si dílem zplynovali, dílem
vyhnali.”

Jakkoli byl pak Hollan donucen k od-
volání svých slov, komunisté považují za
nepřístupné, aby se vysoký představitel
čtyřistatisícového města takovým způ-
sobem vyjadřoval o době německé oku-
pace. Je to poplivání cti těch, kteří aktiv-
ně bojovali proti nacistické okupaci
a zločinům, které fašisté u nás spáchali.
Domnívají se proto, že Hollanovo cho-
vání není slučitelné s výkonem funkce
náměstka primátora. Hlasování do-
padlo dle očekávání tak, že návrh na za-
řazení bodu do programu jednání sa-
mosprávy na odvolání Hollana nebyl
přijat. Podle ohlasů veřejnosti bylo toto
jednání brněnského komunistického
zastupitelského klubu příkladné a ohla-
sy jsou kladné.

Komunistický zastupitel Daniel
Borecký uvedl na tiskové konferenci, že
po tomto návrhu zastupitele Říhy se
začátek jednání samospávy zpozdil
o čtvrt hodiny, což dokládá, že radniční
koalice měla problém s tím, jak k tomu
přistoupit. Pro návrh bylo nakonec 21
brněnských zastupitelů. Je to s podivem,
protože pro návrhy čtyř komunistických
zastupitelů často hlasují pouze členové
samosprávy za KSČM. Tentokrát ale byla
radniční koalice nejednotná a problém
Hollan byl pro ni těžké rozhodování.

Devětadvacetiletý komunistický
zastupitel Jiří Hráček k tomu na tiskové
konferenci dodal: „Myslím si, že Holla-
novo vyjadřování je dlouhodobě neho-
rázné. Stále opakuje lži o brutálním
vyhnání brněnských Němců zlými Če-

chy, což neodpovídá historické pravdě.
Odsunuti byli v klidu a ti, kteří umřeli
na úplavici, nebyli vystaveni násilí. Jde
o doklad toho, jak potomci brněnských
a sudetskych Němců cítí křivdu v tom, že
přišli o majetek po předcích i o postave-
ní v situaci, kdy německé obyvatelstvo
mělo v Brně početní převahu. Mohli si za
to sami, protože drtivá většina z nich se
přidala na stranu Hitlera, před válkou
podporovala henleinovce a podílela se
na rozbití ČSR. Antifašisty ve svých řa-
dách většinou sami povraždili.“

Hráček dál konstatoval, že pan Hol-
lan si často nevidí do úst co říká. Měl by
vědět, že to, co se dělo u nás po válce,
byl důsledek předchozího jednání
Němců. Hollana označil Hráček buď za
pokrytce nebo popírače historických
faktů proto, aby si ve skrytu přihřál své

zájmy. “Domnívám se, že
Hollan by měl nést odpo-
vědnost za své výroky a jed-
nání, kterými poškozuje
Brno a Brňany. Lidé nás
zastavují na ulici a vyčítají
zastupitelům co že to mají
na radnici za exota, který
nám dělá špatnou rekla-
mu. Je zvyklý dělat si ze všeho recesi a ne-
nést za nic zodpovědnost. I část pravico-
vé radniční koalice podpořila návrh
KSČM jednat o odvolání Hollana z funk-
ce, avšak počtem hlasů to nestačilo.
Averze vůči němu budou zřejmě stoupat.
Už proto, že v Brně řídí odvětví, kterým
nerozumí - zdravotnictví a sociální zále-
žitosti. Navíc jedná s lidmi arogantně,”
vypočítal zastupitel Hráček.

(vž)

hnali.' Jakkoli byl následně donucen
k odvolání svých slov, přesto považuje-
me za nepřípustné, aby se představitel
MČ Brna-střed takto vyjadřoval o době
hitlerovské okupace Československa. Je
to poplivání cti všech, ktěří bojovali pro-
ti nacistické okupaci a zločinům, které
byly u nás v době fašistického útlaku spá-
chány. Taky znectění Čechů a Morava-
nů – našich rodičů a prarodičů, kteří
v této těžké protektorátní době v Brně
žili. Domníváme se proto, že jeho chová-
ní je neslučitelné s funkcí radního Brna-
střed,“ informoval předseda klubu Říha
a dodal: „Jako vhodnou náhradu vidíme
konstruktivního zastupitele Bc. Michala
Doležela. Myslíme si, že výkon radního
bude vykonávat svědomitě a bez excesů,
kterými se nechvalně proslavil pan Ma-
těj Hollan.“ (vž)

S opatrností přistupuji k navrhům
stávající městské koalice na zavedení
německých či rakouských holdingových
modelů do řízení brněnských měst-
ských firem, které jednak stojí proti na-
šim tradicím a manažerským zvyklos-
tem, jednak mnohdy byly odmítnuty již
našimi prvorepublikovými předchůdci.

Svádí mě k tomu již první krok Rady
města Brna, spočívající v proklamaci
z koaliční smlouvy sestavovat předsta-
venstva a dozorčí rady těchto společ-

ností jen z odborníků, tedy bez politiků.
Stávající skutečnost je však jiná – ne-
jenže těmto firmám vládnou koaliční
politikové, ale rádoby „odborníci“ jsou
v převážné míře jejich přívrženci než
odborníci. Vždyť stačí se jen podívat do
zveřejněných sestav jednotlivých měst-
ských firem, na což jsem již před časem
upozornil ve své interpelaci na jednání
Zastupitelstva města Brna.

RNDr. Daniel Borecký, Csc.,
Klub zastupitelů Brna za KSČM

Předseda klubu zastupitelů KSČM
Martin Říha tento návrh odůvodnil
slovy: „Pan radní Bc. Matěj Hollan ve
svém internetovém deníčku napsal, že
'v Brně bývalo dříve vícero národností,
které jsme si dílem zplynovali, dílem vy-

Klub zastupitelů KSČM v samosprávě Městské části Brna-střed navrhuje
odvolat z funkce radního této MČ Matěje Hollana z politického hnutí Žít Brno
s podporou Pirátů. Požaduje k tomu využít tajné hlasování zastupitelů.
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PŘEKROČIL PRIMÁTOR
SVOJI PRAVOMOC?

Začátkem října brněnský primátor podepsal zakládací smlouvu spolku „Spolek
pro GP ČR Brno“.Je otázkou zda nepřekročil svoji pravomoc protože v usnesení
na mimořádném Zastupitelstvu Z7/08 konaném 13. srpna 2015 byly tři podmínky,
při jejichž dodržení může svůj podpis připojit. Jedna podmínka splněna nebyla
a tou je vyřešení dluhů promotérovi za roky 2013 a 2014. Toto opravdu není vyřeše-
no a je troufalé přes média doufat, že bude vše odpuštěno.

GENERÁLNÍ KONZULÁT

RUSKÉ FEDERACE

V BRNĚ MÁ NOVÉHO ŠÉFA
Po čtyřech služebních letech opustil

GK Ruské federace v Brně - Pisárkách jeho
dosavadní šéf Andrej Jevgeněvič Šaraš-
kin a vrátil se na Ministerstvo zahranič-
ních věcí RF v Moskvě.

Novým generálním konzulem RF pro
území Moravy a Slezska je pro příští čty-
ři roky Alexander Nikolajevič Budajev.

Bývalý generální konzul Šaraškin byl
v moravských a slezských krajích populár-
ní, neobvykle vstřícný k řešení potřeb
a problémů lidí z Ruska, z ČR i odjinud.
Před odjezdem uvedl, že na Moravě se cí-
til jako doma, mezi dobrými přáteli. Při-
tom se nesetkal s výraznými projevy ne-
přátelství vůči ruské národnosti a Rusku,
o kterých hovoří pravicová politická pro-
paganda. Dokonce se učil i pověstnou
brněnskou verbální hantýrku – hantec
a nedá dopustit na skvělá jihomoravská
vína. I na novém pracovišti má zájem roz-
víjet všestranné přátelské pracovní a tu-
ristické či kulturní vztahy mezi Čechy,
Moravany a členy národností Ruské fede-
race. (vž)

Zároveň jsme se rozloučili i s kulturní
atašé konzulátu paní Máriou Semeno-
vou, se kterou nás rovněž pojily přátelské
vztahy. Oběma diplomatům přejeme
mnoho úspěchů na nových pracovištích
na Ministerstvu zahraničí v Moskvě.

Redakce Echa

RYCHLE OPRAVÍ TO, CO NEMOHLO
BÝT ZPRIVATIZOVÁNO?

První náměstkyně primátora Klára
Liptáková (KDU-ČSL) informovala,
že z radnic městských částí dostala 37 žá-
dostí o opravy nebo regenerace bytového
fondu. Peníze mají posloužit ze 40 pro-
cent na novou bytovou výstavbu, z 30 pro-
cent na opravy a dalších 30 procent má
užití v přípravě lokalit, jako je stavba inže-
nýrských sítí v území k bydlení nebo vý-
kup pozemků. „Nejvyšší částka putuje do
MČ Brno-sever na rekonstrukci objektů
a výtahů - přes 15,5 milionu Kč. A k tomu
bezúročná zápůjčka více než 35 milionů Kč

KOMUNISTIČTÍ ZASTUPITELÉ –
– ŠTIKA SAMOSPRÁVY

Respektovanou štikou ve vodách
městské samosprávy jsou komunističtí
zastupitelé města Brna.

Při jednání zastupitelstva důrazně
připomenuli komunisté radniční koali-
ci její předvolební slib občanům, že
v Brně zlevní jízdné MHD. Při rokování
o plnění smlouvy se závazkem veřejné
služby Dopavního podniku města Brna
a o její finanční kompenzaci z rozpočtu
města tento slib není zohledněn. Slíbené
levnější jízdné MHD stále není vyváženo
růstem dotace z pokladny města. Plnění
slibu odložila koalice o další rok převahou
svých hlasů v zastupitelstvu s podporou
TOP 09. Stejně tak neprošly požadavky na
zařazení staronových autobusových linek
č. 46 a 51 do sítě MHD v městských čás-
tech Brno-sever a Brno-střed.

Komunistický zastupitel Martin Říha
se ptal před chystaným odkupem větši-
nového balíku akcií společnosti Veletr-

hy Brno z majetku německé společnosti
Messe Dusseldorf městem Brnem na to,
zda budou udělány personální a finanč-
ní audity o stavu firmy. Je to důležité pro
stanovení ceny. A zejména na to, zda se
dozvíme kolik majetku Veletrhů Brno bylo
odvezeno za hranice. Další dotaz směřo-
vali komunisté na to, kdy konečně bude
zveřejněno Programové prohlášení rady
města. Primátor sdělil, že cobydup, snad
v únoru příštího roku. Tedy až půldruhé-
ho roku po komunálních volbách.

Daniel Borecký (KSČM) žádal v inter-
pelacích náměstka brněnského primáto-
ra pro územní plánování a rozvoj města
Martina Andera urychlit vyhotovení regu-
lačních plánů a urbanistických studií.
Jsou potřeba pro naplnění tolik požado-
vané informovanosti široké veřejnosti
v době soudně zrušeného nového územ-
ního plánu i aktualizace toho starého.

(vž)

na komplexní rekonstrukci objektu v Mer-
hautově ul. č. 13,“ uvedla Liptáková.

Komunistický zastupitel Brna Martin
Říha k tomu poznamenal: „Vzhledem
k tomu, že v Brně byla pozastavena priva-
tizace městských bytových domů, někteří
jejich nájemníci se ma mě obrátili s dota-
zem, proč dosud nebyla zahájena rekon-
strukce bytového domu města v Tučkově
ul. 32. Náměstkyně Klára Liptáková totiž
slibovala, že bude urychleně opraveno to,
co nemohlo být zprivatizováno!“

(vž)

O STRAVOVÁNÍ
DĚTÍ ZE SOCIÁLNĚ
SLABÝCH RODIN

Klub zastupitelů KSČM v samosprá-
vě Městské části Brna-střed s 85 000
obyvateli navrhl zapracovat do usnese-
ní jednání zastupitelstva této MČ po-
skytnout finanční pomoc ve prospěch
stravování dětí ze sociálně slabých ro-
din.

Zastupitel Martin Říha (KSČM) kon-
kretizoval znění komunistického návr-
hu: “Zastupitelstvo městské části Brno-
-střed pověřuje Radu MČ Brno-střed
v návrhu rozpočtu na rok 2016 vyčlenit
prostředky ve výši 270 000 Kč na stravová-
ní sociálně slabých dětí ve školních jídel-
nách, které nemají prostředky na toto stra-
vování. Odůvodnění: Tyto děti nemohou
za to, že žijí v horších sociálních podmín-
kách. I ony potřebují zdravě jíst, neboť je-
jich další vývoj je přímo závislý na zdravé
výživě. Ony samotné nemohou tento stav
ovlivnit a tudíž potřebují pomoc. Kdo jiný
by měl pomoci, než MČ Brno-střed na jejíž
území dostávají základní vzdělání a kde
žijí. Ve výpočtu je zahrnuto zhruba 500
dětí za rok,“ přiblížil návrh Říha. (vž)

Dotací přes 76 milionů Kč chce brněnský magistrát motivovat 29 městských částí
ke zlepšení technického stavu svých bytových domů a bytů.

My komunisté z města Brna nejsme
proti pořádání závodů. Naopak mají tra-
dici a jsou městu a okolním obcím pro-
spěšné. Jen požadujeme čisté řešení. Ko-
likrát se nám a daňovým poplatníkům
zbrklost nevyplatila. Smlouva zavazuje
k zajištění sportoviště, ale jen toho okru-
hu brněnského! A zde je problém! Jak
chceme vysoutěžit nejlepší cenu, když
může být jeden dodavatel? A víme komu
okruh a pozemky patří? Nelze tolerovat,
že se hledá způsob, jak obejít zákon

a usnadnit převod veřejných prostředků
do soukromých rukou! My komunisté
chceme vše čisté. Automotodrom je za-
dlužen tak, že není schopen hradit své
závazky. Pojďme je vykoupit za navýšení
jmění ve společnosti. Vyšetřeme za jakých
okolností byly prodány pozemky pod
automotodromem!

Bude to boj na dlouhou dobu, ale
chtějme to čistě a bez hledání oklik. Ne-
jsme jako oni! Jsme komunisti!

Martin Říha
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Impulsem pro konání této akce, která se uskutečnila
8. října 2015, bylo připomenutí opomíjeného a letos zcela za-
pomenutého výročí Mnichovské dohody, od jejíhož uzavření
uplynulo 77 let. Tato dohoda připravila konec první českoslo-
venské republiky a ztrátu naší samostatnosti až do konce dru-
hé světové války.

Připomeňme si některé historické skutečnosti.
Mnichovské dohodě předcházela řada nátlakových jednání,

která měla přimět naši vládu, aby Německu odstoupila pohraniční
oblasti s více než 50 % německého obyvatelstva. Většina těchto jed-
nání probíhala pouze mezi Německem, Anglií a Francií. Vlády
Anglie a Francie vyzvaly československou vládu k odstoupení po-
hraničních oblastí již 19. září 1938. Československá vláda tento po-
žadavek tehdy ještě odmítla. Dne 23. září byla vyhlášena všeobec-
ná mobilizace. Během 5 dnů se podařilo shromáždit 1 128 000
vojáků.

Mezitím byla připravena a svolána výsledná konference vrchol-
ných představitelů čtyř mocností na 29. září 1938 do Mnichova.
Zástupci Anglie (Neville Chamberlain), Francie (Édouard Dala-
dier), Německa (Adolf Hitler) a Itálie (Benito Mussolini) uzavřeli
dohodu, že Československo musí do 10. října postoupit své pohra-
niční oblasti (Sudety) Německu. Dohoda byla podepsána krátce
po půlnoci dne 30. září 1938. Zástupci československé strany ne-
byli samotnému jednání přizváni.

Mnichovská dohoda byla neprodleně předána československé-
mu vyslanci. Ještě dopoledne 30. září se uskutečnilo mimořádné
zasedání československé vlády, která rozhodla po pouhých pat-
nácti minutách jednání, že podmínky dohody přijímá. Prezident
Beneš „v zájmu zachování národa“ prosadil kapitulaci armády.
Vojáci připravení na obranu své vlasti vyslechli rozkazy a opustili
pohraniční bojové pozice. Zábor našich pohraničních území,
který měl být proveden podle Mnichovské dohody do 10 dnů, tak
mohl být okamžitě, již 1. října zahájen.

Je vhodné si také připomenout, že na územních ztrátách Čes-
koslovenské republiky se podílelo také Maďarsko a Polsko.

Těsně před půlnocí 30. září odevzdala polská vláda českoslo-
venské vládě ultimatum, ve kterém požadovala značnou část Tě-
šínska, části Oravy, Spiše, Kysuc a Šariš. Vláda s tímto ultimatem
následující den souhlasila. Na začátku listopadu 1938 proběhlo ve
Vídni arbitrážní jednání o československo-maďarské hranici. Ve
dnech 5. – 10. listopadu 1938 muselo Československo Maďarsku
odstoupit část jižního a východního Slovenska a téměř polovinu
Podkarpatské Rusi.

Ztrátou pohraničních oblastí přišlo Československo o značný
podíl obyvatelstva, ztratilo velký průmyslový potenciál a Německo
získalo bez boje naše pohraniční opevnění. Celkové ztráty pomni-
chovského Československa činily 41 098 km2 a 4 879 000 obyvatel.

Po zabrání našeho pohraničí byl už jen krůček k obsazení zbyt-
ku naší země Německem, ke kterému došlo 15. března 1939, když
den předtím byl vyhlášen tzv. Slovenský štát.

Němečtí okupanti se chovali vůči českým občanům velmi krutě
a nadřazeně. Ihned po okupaci Čech a Moravy došlo k zavedení
německého trestního práva pro občany nově vzniklého protekto-

rátu, výstavbě německého soudního aparátu a zřízení zvláštních
a stanných soudů v Praze a Brně. Situaci za okupace v Brně jsem se
pokusila velmi stručně charakterizovat v příspěvku, který byl otiš-
těn v říjnovém čísle Brněnského Metropolitanu. Upozornila jsem
na publikaci historika Vladimíra Černého „Brněnský stanný soud
v květnu 1945. Geneze, vývoj a konsekvence.“, která obsahuje popis
stovek procesů, rozsudků smrti a poprav, provedených v jednotli-
vých letech okupace. Stovky poprav byly provedeny v brněnských
Kounicových kolejích. Je doloženo v řadě dalších pramenů, že tyto
popravy byly veřejné a byly velmi navštěvovány brněnskými Něm-
ci. Poslední popravy byly v Brně vykonány v dubnu 1945, jen ně-
kolik dní před osvobozením.

Vedení našeho města se zatím věnovalo, i když poněkud jed-
nostranně, pouze připomenutí 70 let od ukončení II. světové vál-
ky. Nenašlo zřejmě v celém období sedmi let od Mnichovského
diktátu až do konce války žádné tragické důsledky pro české obča-
ny Brna, o nichž by bylo vhodné se samostatně zmínit.

Soustředilo se na jedinou epizodu, která se udála až po konci
války, na tzv. divoký odsun části německého obyvatelstva. Výsled-
kem posouzení této události bylo vyhlášení celoroční akce smíře-
ní. Tento postoj nadšeně přivítal Sudetoněmecký zemský spolek.
Jeho mluvčí Bernd Posselt ve svém projevu dne 24. května 2015
uvedl, že oceňuje prohlášení brněnské městské rady, která odsu-
zuje toto vyhnání a žádá o odpuštění.

Považuji za potřebné, aby vedení Brna věnovalo v tomto roce
pozornost nejen akci smíření, ale i dalším výše uvedeným výročím
a důsledkům těchto událostí pro české občany. Byla by škoda, kdy-
by se k mladším generacím nedostaly reálné a úplné informace.

Na závěr tohoto příspěvku bych se vrátila k Mnichovské doho-
dě a uvedla několik údajů o skončení její platnosti, což umožnilo
právně podložené obnovení Československa v jeho původních
hranicích. Anglie prohlásila dohodu za neplatnou 5. srpna 1942,
Francie uznala neplatnost této dohody od samého počátku 29. září
1942, Itálie prohlásila neplatnost Mnichovské dohody 26. září
1944. Německá spolková republika prohlásila tuto smlouvu za nu-
litní v roce 1973. Norimberský soud prohlásil Mnichovskou doho-
du za neplatnou v roce 1946. Konference OSN o správnosti mezi-
národních smluv prohlásila Mnichovskou dohodu za neplatnou
v letech 1968 – 1969.   (Foto Tibor Dávid)

O NÁS BEZ NÁS

HUDEBNĚ – LITERÁRNÍ MEMORIÁL VĚNOVANÝ 77. VÝROČÍ MNICHOVSKÉ DOHODY
Zastupitelé města Brna zvolení za KSČM si v atriu Klubu

zastupitelů na brněnské Staré radnici připoměli 77. výročí
uzavření Mnichovské dohody západními spojenci s Hitlerem
o odstoupení českého pohraničí nacistickému Německu.

Lidé i umělci z celé Moravy si připo-
mněli zradu západoevropských mocností,
která v roce 1939 vedla k okupaci naší
země nacistickou armádou a k zahájení
2. světové války. Ve vzpomínkovém večeru
k výročí Mnichovské zrady vystoupili na Staré radnici např. v hu-
debním pásmu s tvorbou od Bedřicha Smetany po francouzskou
Marseillaisu v podání operní pěvkyně Táni Janošové s hudeb-

ním doprovodem klávesového virtuóza Martina Jakubíčka.
Nebo řecký levicový hudební bard a hudební skladatel Statis
Prusalis, který ve svém recitálu porovnal emigraci Řeků po fašis-
tickém převratu ve své vlasti do Československa s dnešní maso-

vou migrací běženců do Evropy ze států,
jejichž režimy zmasakrovali dobyvatelé
z USA a států NATO. Svým dílem přispěl
do vzpomínkového večera Josef Bouda
(Karel Gott revival Morava), dále básnířka

Marie Veselá s verši Miroslava Floriana nebo ruský básník a práv-
ník Vladimir Andrejev. Aplaus si vysloužili i folkový zpěvák a no-
vinář Radovan Rybák, básník Lukáš Pink a další umělci.   (vž)

Vystoupení zastupitelky Heleny SÝKOROVÉ
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Rodák ze selské rodiny
v Hroznatíně na okrese Třebíč
25. listopadu 1895, absolvent
dvouleté zemědělské školy s pra-
cemi na poli 1920-1922 a v JZD
v rodišti 1951-1954, účastník bi-
tvy u Zborova a Bachmače a ana-
báze našich legionářů po Sibiři
za 1. světové války, velitel prapo-
ru v Užhorodě letech 1922-1931
a v Kroměříži 1934-1939, učitel
maďarského jazyka na vojenské
akademii v Hranicích 1931-
1934, velitel naší vojenské jed-

notky v Polsku a v SSSR, s níž prošel strastiplnou bojovou ces-
tu z Buzuluku přes Duklu do Prahy. Ministr národní obrany
1945-1950, místopředseda vlády a předseda Čs. státního vý-
boru pro tělovýchovu a sport, náčelník Vojenské akademie
Klementa Gottwalda v Praze 1954-1958 a náčelník Vojenské-
ho historického ústavu. Poslanec Národního shromáždění
1948-1968, člen předsednictva Národního shromáždění
1954-1964, prezident republiky 1968-1975, člen předsednic-
tva UV KSČ od roku 1968. Nositel našich i zahraničních vyzna-
menání včetně tří zlatých hvězd Hrdiny ČSSR, Zlaté hvězdy
Hrdiny SSSR, dvou sovětských Leninových řádů a Mezinárod-
ní Leninovy ceny míru.

Zemřel 20. září 1979.
O tom, co prožil v obou světových válkách, napsal v ně-

kolika knihách:
Z Buzuluku do Prahy (poprvé v roce 1961 a v několika dal-

ších vydáních), Cestami života I. (1971), Cestami života II.
(1992); hovořil o tom na mnoha besedách s občany a zejména
s mladou generací. Pamětníků obou světových válek je stále
méně a ti, co se narodili po roce 1945, nemají představu, co
Ludvík Svoboda prožil, jaké obavy měl o život manželky, syna
a dcery žijících v okupované zemi a pronásledovaných gesta-
pem.

Po listopadu 1989 byl a je Ludvík Svoboda vystaven zlo-
bě a nenávisti některých našich novinářů, publicistů

ZOE KLUSÁKOVÁ-SVOBODOVÁ – VÝZNAMNÉ ŽIVOTNÍ JUBILEUM

  LUDVÍK SVOBODA – 120. VÝROČÍ NAROZENÍ

a „také historiků“: byl prý agentem KGB, v únoru 1948 nese-
hrál úlohu našeho generála Pinocheta, v srpnu 1968 nedal roz-
kaz k odporu proti vojskům Varšavské smlouvy. Symboly
a památníky na jeho působení byly odstraněny, ze seznamu
národních kulturních památek byl „vyluxován“ jeho rodný
dům v Hroznatíně a expozice o jeho životě a působení byla
zrušena.

Karel  JANIŠ

Narodila se 4. prosince 1925 v Užhorodě, kde její otec,
legionář a důstojník armády 1. republiky, sloužil u taměj-
šího praporu. Nejen o svém dětství a mládí prožívaném
s rodiči a starším bratrem Miroslavem napsala v knize
"O tom, co bylo", která vyšla v roce 2005.

Podrobné vyprávění
o působení jejího otce v Už-
horodě, na vojenské akade-
mii v Hranicích a v Kromě-
říži a především pak o tom,
co prožívala společně s ma-
minkou v naprosté ilegalitě
v úkrytech u Kotačků a Kra-
tochvílů v Novém Telečkově
a ve Džbánicích u Černých
(měl jsem možnost s nimi
o obavách před prozrazením
gestapu a o několikaletém
strastiplném životě v letech
nacistické okupace hovořit).

Neméně zajímavé pro čtenáře jsou stránky knihy naší jubi-
lantky o tom, co její otec prožíval po odvolání z funkce minis-
tra národní obrany, co prožíval v roce 1968, při odmítnutí vy-
dat 2. díl vzpomínkové knihy Cestami života i po přijetí
ústavního zákona o volbě nového prezidenta v případě, že

prezident nemůže vykonávat
svůj úřad déle než 1 rok.

Její vzácná svědectví vy-
chází z osobní účasti spolu
s rodiči na mnoha setkáních
s významnými našimi i zahra-
ničními státníky a je význam-
ným a velmi potřebným pří-
spěvkem k poznání doby
minulé.

Autorce náleží náš obdiv
a poděkování za knihu i přá-
ní všeho nejlepšího do dal-
ších let života.

Karel JanišZoe Klusáková-Svobodová u pomníku svého otce (2014).    Foto T. Dávid
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PŘED 25 LETY BYLA ZALOŽENA KOMUNISTICKÁ STRANA ČECH A MORAVY

(Dokončení na straně 7)

VII. sjezd KSČM zasedal ve dnech
17. a 18. května 2008 v Hradci Králové.
Sjezd potvrdil, projednal a posoudil činnost
strany od VI. sjezdu KSČM, potvrdil dlouhodobou orientaci a ko-
munistickou identitu vyslovenou v Programu KSČM a dokumen-
tech předcházejících sjezdů strany, a to zejména sjezdu kladen-
ského. Orientovala se na stabilizaci a upevnění své pozice na
politické scéně, na úspěchy v zastupitelských orgánech. Přechá-
zela od obranářských postojů k prosazování se v reálné politice
země. Svou schopností formulovat a prosazovat alternativu k sou-
časné politice přestavovala KSČM rozhodující sílu české levice
i pevnou součást evropského i světového komunistického i levico-
vého hnutí. Stala se v očích veřejnosti uznávanou složkou politic-
kého života, což v daných podmínkách soustavných antikomunis-
tických kampaní nebylo lehké. K tomu se objevila snaha Občanské
demokratické strany prosadit zúžení politické scény na dvě poli-
tické strany podle amerického vzoru. Rostly příznaky krize sociál-
ní, např. v podobě tzv. úsporného zákona o stabilizaci veřejných
financí. Stupňovaly se příznaky krize politické, kulturní i mravní.
Společnost stála před kardinální otázkou – nikoli, jak rozdělíme
společenské příjmy, ale jak a z čeho je vytvořit, když základ ekono-
miky byl ztracen. VII. sjezd KSČM proto jako východisko stanovil
tři hlavní směry pozornosti a s tím spojené úkoly:
1. Upevňovat demokracii a rozvíjet prosperitu jako předpoklad
úspěšného rozvoje státu a společnosti.
2. Soustavně usilovat o růst kvality života všedního dne našich
občanů.
3. Výrazně se zasadit o renesanci aktivní politiky míru a mírové-
ho soužití v Evropě i ve světě, o mírová řešení mezinárodních
konfliktů cestou OSN a dalších demokratických institucí na zá-
kladě respektu k mezinárodnímu právu.

Po důkladné a všestranné analýze vnitropolitického a mezi-
národního vývoje mezi VI. a VII. sjezdem strany konstatovala
Zpráva ÚV KSČM o činnosti strany pokles členů i ZO KSČM. Ne-
dařilo se přirozená obměna generací a masovější získávání no-
vých, mladších a mladých členů, což vyvolávalo nouzi při sesta-
vování kandidátek pro různé typy voleb a v samotné stranické
práci, v níž působila určitá setrvačnost zaběhaných forem práce
i způsobů uvažování. Mnohokrát na úrovni ÚV, OV a KR byla
těmto problémům věnována pozornost včetně návrhu na úpra-
vu Stanov KSČM. Nebylo pochyb o významné úloze ZO i o tom,
že okresní organizace jsou páteří strany a jejího fungování. Pro-
blémy jsou v postupném dosahování důchodového věku u znač-
né části dosavadních zkušených předsedů a dalších funkcioná-
řů. Zpráva ÚV KSČM VII.sjezdu podrobně charakterizovala
činnost ÚV, VV ÚV, ideologickou práci strany, mediální politiku
včetně Haló novin, politického vzdělávání, odborného zázemí
a ekonomiky strany, poslanců a senátorů Parlamentu ČR i našich
europoslanců. VII.sjezd KSČM v návaznosti schválil Zaměření
politiky a hlavní úkoly KSČM v období mezi VII. a VIII. sjezdem
KSČM.

VII. sjezd KSČM schválil kromě zpráv o již uvedených téma-
tech i úpravu Stanov KSČM, statuty revizních a kontrolních ko-
misí KSČM, obsahové dokumenty sjezdu „Deklarace o socialis-
mu“ a „Prohlášení VII. sjezdu ke straně“, deklarace, výzvy
a prohlášení sjezdu k mládeži, k dopadům reformy veřejných
financi, proti radarové základně USA na území ČR, k radikální
levici v Evropě, k živnostníkům i malým a středním podnikate-
lům, všem členům a sympatizantům ČSSD.

Do čela strany byli zvoleni Vojtěch Filip předsedou ÚV KSČM,
Otakar Zmítko předsedou ÚRK KSČM (Františka Střížová z Brna)
a Zdeněk Levý předsedou ÚroK (Anna Štofanová z Brna). Pot-
vrdil členy ÚV KSČM zvolené okresními konferencemi (z Brna
Pavel Březa). Ve VV ÚV KSČM kromě předsedy ÚV KSČM Vojtě-
cha Filipa byli místopředsedové ÚV KSČM pro řízení stranické
práce Leo Luzar, pro odborné zázemí Jiří Dolejš, pro regionální,

komunální politiku a občanský sektor Jana
Bystřická, pro zahraniční politiku a evrop-
skou integraci Jiří Maštálka, pro mediální

politiku a přípravu voleb Věra Žežulková, pro ekonomiku Čeněk
Milota, dále předseda poslanců KSČM ve Sněmovně Pavel Ková-
čik, zástupce europoslanců KSČM Miloslav Ransdorf, za náš kraj
Zdeněk Zimola.

VII. sjezd vzal na vědomí obsahový dokument „Socialismus
pro 21. století“ připravovaný od VII.sjezdu a určený pro další dis-
kusi a propracování.

Tento dokument, který vyvolal kladný ohlas u nás i v meziná-
rodním komunistickém a levicovém hnutí, předkládá představu
KSČM o základním strategickém cíli, socialismu. Vychází z odka-
zu K. Marxe, B. Engelse, V. I. Lenina i z analýz soudobého kapita-
lismu. Tato představa je konkretizována v částech dokumentu
o materiální základně socialismu, o ekonomických vztazích, o so-
ciální spravedlnosti, o politickém systému, o společenském vě-
domí a hodnotách socialistické společnosti, o ekologii, o vstupu
na cestu k ní a její hlavní rysy.

VIII. sjezd KSČM se konal ve
dnech 19. a 20. května 2012
v Liberci. Sjezd zhodnotil spo-
lečnou čtyřletou činnost členů
a funkcionářů strany a určil
hlavní úkoly na další období.
KSČM prošla velmi složitým ob-
dobím, které mělo dva hlavní

znaky. Šlo o vládu konzervativní pravice, o zhoršování sociální
situace občanů, jejich rodin, o chudnutí celé společnosti. Součas-
ně vzrůstal tlak na zákaz činnosti KSČM. A současně v pravé části
politické scény existovala snaha vytvářet dojem, že systém spole-
čenského uspořádání je dobrý a je jen třeba vystřídat některé
okoukané tváře vykroužkováním toho nebo onoho. Pod tlakem
veřejnosti nakonec prezident USA zrušil realizaci umístění rada-
rové základny USA na našem území. V odložených volbách po
pádu vlády v roce 2000 se KSČM nepodařilo vysvětlit nebezpečí
nově vzniklých stran „na jedno použití“, jak tomu bylo v případě
ODA, Unie svobody a Strany zelených. Situaci nepomohl ani Jiří
Paroubek, který vystupoval jako jistý vítěz voleb. KSČM musela
vynaložit mnoho úsilí k objasnění vlastních stanovisek k problé-
mům ve společnosti i k nově vzniklým stranám v podobě TOP 09
a Věcí veřejných – jejich mediální kampaň vše přehlušila. KSČM
se v této situaci podařilo podporou občanské iniciativy v podobě
uskupení Spojenectví práce a solidarity (SpaS) alespoň ovlivnit
veřejnost při velkých demonstracích v dubnu a říjnu 2011. Po-
stupně na těchto i dalších vystoupili i představitelé KSČM.

Volby v roce 2010, v nichž zvítězila pravice, měly dopad na mé-
dia. Došlo k téměř totální blokádě levicových názorů a především
názorů představitelů KSČM. Radek John, Karel Schwarzenberg
i Petr Nečas byli v televizi téměř denně. A pokud např. dostali pří-
ležitost Soňa Marková, Pavel Hojda nebo Miroslav Opálka, ob-
stáli v diskusích velmi dobře. Když se pravici nepodařilo pozasta-
vit činnost KSČM, vytvořila kolem ní cenzuru mlčením. Diváci
televize se nedozvěděli, že 1. máje KSČM se účastnilo ve všech
okresech na 60 až 100 tisíc komunistů i nekomunistů. Ale televize
ukázala akce ten den konané za účasti i několika desítek přítom-
ných. O zasedání ÚV, Slavnosti Haló novin, MDŽ, Mezinárodní-
ho dne dětí, pokládání věnců k pomníkům hrdinů minulosti také
ani slovo. Objevují se pořady znevažující práci komunistů, zkres-
lující fakta a životní osudy významných osobností, např. i Nezva-
la, Haška, Fučíka. A z poválečné historie podle televize byli Češi
horší než Němci, surově Němcům ubližovali. Tzv. třetí odboj je
líčen jako boj demokracie s „komunismem“, vrazi jsou i vyzna-
menáváni a obránci hranic naší vlasti jsou líčeni jako vrazi. V této
souvislosti byla zdůrazněna úloha Haló novin a jejich příloh i dal-

Karel JANlŠ



ECHO  str. 7

ších tiskovin vydávaných v místech, např. brněnské Echo, okres-
ní stranické noviny Kladna, Teplic, Rokycan apod. Jen minimál-
ní ohlas však mají tiskoviny levicově se tvářící, které zanášejí do
členské základny nedůvěru k vedení KSČM.

VIII. sjezd KSČM předložil srozumitelný program k vyvedení
země z krize: Porazit Nečasovu vládu, nové volby, ustavení vlády
respektující zájmy většiny občanů, zastavit navržené restituce
církevního majetku, přijmout zákon o majetkových přiznáních,
prosadit funkční zákon o obecném referendu a odvolatelnost po-
litiků, stimulovat hospodářský růst všech forem vlastnictví, pod-
pořit tvorbu nových pracovních míst, bránit sociální práva a jis-
toty lidí, zastavit nebo zrušit navrženou důchodovou reformu,
zajistit ústavní právo na bezplatnou zdravotní péči, bezplatné
studium na vysokých školách bez školného a zápisného, zajistit
systém sociálních stipendií a podpor pro potřebné, přijmout
spravedlivou daňovou politiku s progresivní daní z příjmu fyzic-
kých i právnických osob, vytvořit potřebné podmínky pro práci

(Dokončení ze strany 6)

PŘED 25 LETY BYLA ZALOŽENA KOMUNISTICKÁ STRANA ČECH A MORAVY
bezpečnostních složek, stažení českých vojenských kontingentů
z míst, která nemají vztah k naší obraně a nejsou ani v zájmu
OSN, bojovat za mír ve světě, podporovat iniciativy, zejména
projekt Spojenectví práce a solidarity, podstatně zvýšit úsilí za
jednotný postup občanských sdružení k obhajobě práv neprivi-
legovaných vrstev proti systému vykořisťování a bezpracného
obohacování, aktivně čelit antikomunismu, podporovat ekolo-
gické, kulturní myšlení společnosti. Spoluvytvářet podmínky pro
systematický dialog s mladou generací.

VIII. sjezd schválil nové znění Stanov KSČM (vznik krajských
organizací KSČM a volba vedení KSČM na sjezdu). Předsedou
ÚV KSČM byl zvolen Vojtěch Filip, 1.místopředsedou ÚV KSČM
pro řízení stranické práce, komunální a regionální politiku Petr
Šimůnek, za místopředsedy Miloslava Vostrá pro ekonomiku, Jiří
Dolejš pro odborné zázemí, občanský sektor a mládež, předsed-
kyní ÚRK KSČM Zdeňka Lišková (z Brna Františka Střížová),
předsedou ÚRoK KSČM Zdeněk Levý. Potvrdil členy ÚV KSČM
zvolené okresními konferencemi KSČM (z Brna Martin Říha).

BEDŘICH ENGELS – 195. VÝROČÍ NAROZENÍ A 120 VÝROČÍ SMRTI
Narodil se v rodině bohatého tovární-

ka 28. listopadu 1820 v Barmenu na zá-
padě Německa. Otec mu nedovolil studo-
vat na gymnáziu a Engels vyhověl jeho
přání a nastoupil do přádelny v Man-
chesteru.

Bolestně prožíval velký rozdíl mezi
světem bohatých a chudých. Věnoval
se mu v knize Postavení dělnické třídy
v Anglii (1845). Rozešel se se světem boha-
tých a přešel na stranu dělnické třídy pře-
devším názorově. V srpnu 1844 se v Paříži
setkal s Karlem Marxem a v mnohahodino-
vé diskusi se shodli v chápání problémů
tehdejší doby. Generální inventuru svých
názorů a výklad zásad dialektického a his-
torického materialismu provedli ve společ-
ných pracech Svatá rodina (1844-5), Ně-
mecká ideologie (1845-6) a Manifest
komunistické strany (1848). V systematic-
kém výkladu světa na podkladě obou ma-
terialismů Engels pokračoval v knihách
Pana Eugena Dühringa převrat vědy
(1877), Dialektika přírody (1873-8), Pů-
vod rodiny, soukromého vlastnictví
a státu (1884). Filozofické problematice se
věnoval v knize Ludvík Feuerbach a vyús-
tění německé klasické filozofie (1886)
a k objasnění problémů minulosti přispěl
v knihách O rozkladu feudalismu a rozvo-
ji buržoazie (1884) a Úloha násilí v ději-
nách (1887-8).

Po smrti Karla Marxe v roce 1883 pokra-
čoval Engels v jeho díle. Především podle
přípravných Marxových poznámek a vlast-
ními statěmi dal konečnou podobu II.
a III. dílu Kapitálu (vyšly v r. 1885 a 1894).
Přešla na něho korespondence s předsta-
viteli mezinárodního dělnického hnutí
a využíval znalost mnoha jazyků – psal i ho-
vořil s nimi v jejich jazyce. V roce 1889
v Paříži založil II. internacionálu a tradice
prvomájových manifestací. Reagoval na
tehdejší situaci, v níž dělnické hnutí se sta-
lo významnou silou politickou – v parla-

mentech zasedalo velké množství sociálně
demokratických poslanců. Varoval před
iluzemi o možnosti pokojného vývoje k so-
cialismu. Napsal mnoho úvodů, dodatků
a doslovů k novým vydáním knih Marxo-
vých i vlastních, objasňoval v nich okolnos-
ti vzniku těchto prací, dováděl je na sou-
časnou úroveň, hodnotil období uplynulé
od jejich posledního vydání, vyvracel ná-

zory odpůrců nebo překrucovatelů marxis-
mu. Tyto Engelsovy příspěvky jsou příkla-
dem tvůrčího rozvoje marxismu a mohou
nám být vodítkem i při hodnocení globál-
ního kapitalismu dnešní doby i pro socia-
lismus 21. století. Význam mají Engelsovy
práce Socialismus v Německu (1891), Ke
kritice návrhu sociálně demokratické-
ho programu z roku 1891 (1891), Rolnic-
ká otázka ve Francii a Německu (1894)
zejména způsobem, jakým formuloval
strategii a taktiku dělnického hnutí v pod-
mínkách odlišných od 50. let 19. století.

Bedřich Engels opustil svět lidí 5. srp-
na 1895 a na jeho přání byla urna s jeho

popelem ponořena do moře u letoviska
Eastbornu, kam jezdíval odpočinout si.
Engelsův osobní tajemník v letech1881-
1890 Karel Kautský napsal, „že odchod
Engelse budeme pociťovat bolestněji než-li
skon Karla Marxe, neboť až teprve v Engel-
sovi nám zemřel Marx zúplna. Dokud žil
Engels, oba na nás působili svým živoucím
vlivem. Až teď nám odešli oba dva. Engels
zústavuje nám dědictví, jež nelze pohřbít,
ale samo si vynucuje rozhojnění a rozšíře-
ní“ (z knihy Mouřenín a Generál, Vzpo-
mínky na Karla Marxe a Bedřicha Engelse,
Svoboda Praha 1977, s. 300 vybral kj).

T. G. Masaryk vydal v roce 1898 dvou-
dílný spis Otázka sociální, Základy mar-
xismu filozofické a sociologické (423
a 469 stran), v němž uvádí, že svým spi-
sem podá důkaz, že marxismus je pro naši
dobu a speciálně pro řešení sociální otáz-
ky mnohem důležitější, než se obyčejně
připouští. Zároveň Marx a Engels nutí
k diskusi o problémech, o nichž se dosud
nehovořilo. Marx odkryl svět práce drob-
né a pokusil se určit cenu drobné práce
fyzické i duševní pro společnost; dosud to
neudělal nikdo tak účinně jako on. Masa-
rykův spis patřil v době vydání i později
k našemu nejobsáhlejšímu rozboru mar-
xismus, i když kritickému a odmítavému.
Papež Lev XIII. reagoval encyklikou
Rerum novarum (Nových věcí) s objas-
něním zásad sociálního učení katolické
církve. Další papežové na Lva XIII. nava-
zují a rozvíjejí jeho myšlenky. V letech
1956-1974 vyšlo u nás 39 svazků Spisů
Marxe a Engelse, které byly po listopadu
1989 vyřazeny z veřejných knihoven
v souladu s blábolem prezidenta Václava
Havla o poměrně bezvýznamném filozo-
fovi 19. století. V právě probíhající krizi se
i ekonomové světových jmen na Západě
k marxismu vracejí a oceňují, byť částeč-
ně a s omluvou, jeho hodnocení kapitalis-
mu. Karel Janiš

B. Engels                          zdroj: internet
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STŘÍPKY

UŽ PODZIMNÍ

� Z KONCE LÉTA 2015. Edvard Be-
neš frankofil je titul článku Petra Zíd-
ka v Lidových novinách z 19. září 2015.
Informuje v něm o novém životopise
našeho druhého prezidenta, který
vyšel nedávno ve Francii a který by
měl vyjít co nejdříve česky. Autorem
je Antoin Marés (1950), který v roce
1975 obhájil dizertaci Pobyt Edvarda
Beneše ve Francii v letech 1915-1919
a v roce 2003 habilitaci Francouzsko-
československé vztahy 1918-1939
a podílel se na sbornících týkajících se
našich dějin. Petr Zídek se přimlouvá
o český překlad, protože po roce 1989
vyšly pouze dva životopisy od českých
autorů – příliš stručný a plný nepřes-
ností od Zbyňka Zemana a toporně
psaný od Jindřicha Dejmka. A oka-
mžitě se pozná buď málo kritický k ži-
votu a působení prezidenta Edvarda
Beneše nebo naopak hyperkritický
odpůrce prezidenta. Práce francouz-
ského autora je určena pro francouz-
ského čtenáře, shrnuje známé i ne-
známé do kultivovaného textu. Petr
Zídek předkládá to, co je možné si nad
knihou francouzského autora uvědo-
mit: jak moc splývá osobní biografie
Edvarda Beneše s dějinami státu, jak
v letech 1919-1948 je Benešův osud od
dějin Československa neoddělitelný.
Byl politikem, jehož politickou stra-
nou byl československý stát, píše
Marés, státník v pravém slova smyslu,
zřejmě poslední. To, že BY DNES NĚ-
KDO CELÝ ŽIVOT MOHL ZASVĚTIT
SLUŽBĚ STÁTU A PO 30 LET JEJ PER-
ZONIFIKOVAT, JE PRAKTICKY NE-
PŘESTAVITELNÉ (několikrát podtr-
huji a zdůrazňuji). Marés též přináší
argumentaci k událostem ze září 1938
a února 1948, které jsou dnes často
předmětem „dvojího selhání“ v jedná-
ní prezidenta Edvarda Beneše.
� RUSKÉ HRÁTKY SE ZNIČENOU
SÝRIÍ. Je název článku v Mladé frontě
Dnes z 26. září 2015, v němž ředitel za-
hraničního odboru Kanceláře prezi-
denta České republiky Hynek Kmoní-
ček uvádí, že největší problém pro
Obamovu administrativu nyní před-
stavuje syrská občanská válka, para-
doxně nejpřehlednější z trojice spoje-
ných nádob Sýrie-Irák-Islámský stát.
Ale i tento problém je řešitelný.
Základní kvadraturu syrského kruhu
tvoří situace, kdy prezident Bašár
Asad nemá dost síly, aby zemi ovládl,
ale není dost slabý, aby válku prohrál.
V osobě Asada se koncentrují všechny
problémy i všechna jejich řešení a do-
kud nebude dořešen jeho osud, nebu-
de jasný ani osud Sýrie. Rusové vstu-

pem do války se snaží vzbudit zvýšený
pohyb Američanů a po vzájemné doho-
dě protlačit řešení. Součástí této taktiky
bude ruská podpora Asadovi. Po prohlá-
šení ministra zahraničí USA Kerryho se
objevila možnost ukončení konfliktu,
dohody o vládě národní jednoty a usmí-
ření podílem všech účastníků konfliktu
na mezinárodně dozorovaném přecho-
du k budoucím volbám v Sýrii. (USA dá-
vají najevo zájem jednat, ale bez účasti
legálně zvoleného prezidenta Asada.
Jinak Hynek Kmoníček jako zkušený di-
plomat při rozhovorech v televizi přivá-
dí „vyšetřovatele“ pány Takáče a Borka
až k nepříčetnosti, když uvádí fakta
o dění ve světě, která nejsou v souladu
s jejich jednostranným

chápáním vývoje
událostí. Lepšího ministra zahranič-

ních věcí bychom neměli.)
� POLITIKU Z JINÉHO ÚHLU PO-
HLEDU představil Miroslav Korecký
vedle článku Hynka Kmoníčka Miloš
Zeman přituhuje. V reakci na podvrat-
nou akci skupiny Ztohoven si lidé, kteří
odpovídají za selhání ochrany Pražské-
ho hradu, mohou svobodně vybrat, zda
chce být sťat, skočit ze skály nebo se
oběsit na olši. Název skupiny ZTOHO-
VEN Zeman vyslovuje až puntičkářsky
s mezerou tam, kde ji on cítí. Vysvětluje,
že ji vyslovuje tak, jak si myslí, že si ex-
krementi zaslouží (příklad rozdílu, jak
se určitý výraz píše a čte!). S třikrát roz-
vedenou přítelkyní, zastupitelkou ANO
na Praze 5, se jednou rozvedený posla-
nec ANO Martin Komárek oženil církev-
ně v kostele, Bůh asi projednou při-
mhouřil obě oči. Bytostný pragmatik
Miroslav Kalousek zaštítil s kardinálem
Dukou projekt čtení jmen katolických
kněží, obětí 2. světové války. Kalousko-
vo svatořečení je na dohled. Ministr ze-
mědělství Marian Jurečka jako budoucí
druhý Josef Lux v KDU-ČSL ho dohání.
Lux měl šest dětí, on má zatím 4 syny,
ale prozradil, že jeho paní je opět v oče-
kávání. Senátor ODS Jaroslav Kubera
popsal uprchlickou krizi a roli Německa
v ní, popsal, že pubertální dívka si po-
zvala na Facebooku na narozeniny děti,
místo 30 jich přišlo 300, zdemolovaly
dům a ona teď neví, co s nimi.
� VYDATNÝ PŘÍSPĚVEK K HODNO-
CENÍ VÝVOJE U NÁS. Katolický týdeník
č. 22 z 22. - 28. září 2015 věnoval dvou-

stranu Benešovým dekretům a třetí
republice. Jaroslav Šebek objasnil, že
dekrety Edvard Beneš nejen podepi-
soval, ale přímo je ve většině vytvářel.
Měl také velký vliv na vytváření vládní
politiky, ale když nastoupila vláda, byl
vliv Beneše mnohem menší, napří-
klad u dekretu o znárodnění. E. Beneš
si myslel, že to se Stalinem uhraje.
Komunisté v Moskvě měli už na konci
války nalinkovaný program, londýn-
ský exil nebyl na jejich návrhy vůbec
připraven a neměl vlastní představu.
Dekrety byly přijímány v době, která
byla vymknutá z kloubů.
Podle Petrušky Šustrové se česká spo-
lečnost dodnes nevyrovnala s vyhná-
ním sudetských Němců.
Petr Pithart odpovídá na otázku Jaká
byla třetí republika. Lze ji počítat od
konce války do 25. února 1948. Měla
v sobě dost z druhé republiky a ještě
víc z té poúnorové, od roku 1938 do
listopadu bez legální politické opozi-
ce, s předem daným počtem stran
„národní“ fronty, jen 4 české a jen 4
slovenské, v Čechách celá třetina
prvorepublikových voličů se ocitla bez
svých stran, nepovoleny byly strany
agrární, živnostenská a národní de-
mokracie, přibouchly se dveře zástup-
cům domácího odboje. Vyhýbáme prý
se dát jí pořadové číslo, abychom ji ne-
museli pojmenovat a neztratili iluze,
byla mezi tou druhou – s mezidobím
protektorátu a čtvrtou, poúnorovou,
režim, který se svažoval k únoru 1948.
Tehdy Gottwald využil neschopnosti
demisionizujících nekomunistických
ministrů spočítat se – bylo jich 12
z 26 – a přiměl prezidenta, aby jejich
demisi přijal, což bylo podle ústavy.
(Z úst politického turisty – od KSČ přes
Občanské fórum a Občanské hnutí až
do KDU-ČSL – znějí jeho hodnocení
„přesvědčivě“!!)
Michal Pehr píše o tom, že lidovci po
válce obstáli – jedině František Hála
byl při jednání v Moskvě v březnu
1945, moc do něho nezasahoval, Šrá-
mek se pro nemoc z jednání omluvil.
Ostatní středové a pravicové strany
byly zakázány, lidovci byli jedinou ne-
socialistickou stranou, která se snaži-
la bránit spolu s dalšími českými i slo-
venskými demokraty poválečnou
demokracii. Lidovecké časopisy Vývoj
a Obzory a jména Ivo Ducháček a Pa-
vel Tigrid byla nespornou výkladní
skříní českého demokratického tisku.
Liknaví byli v únoru 1948 (ale podali
demisi stejně rozhodně jako ministři
dalších stran).

kj
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aneb co přináší divadelní a hudební sezóna v listopadu a prosinci

KULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOPKULTURNÍ   KALEIDOSKOP

Reduta premiéruje (5. XI.) Vévodkyni
a kuchařku Ladislava Fuchse v jevištním
přepisu Viktorie Knotkové a režii Kamily
Polívkové. Fin de siecle fascinuje součas-
nou společnost iluzí řádu a společenské-
ho odtřídění, který měl trvat navěky. Opak
byl pravdou. Společnost směřující k dik-
tátu peněz skončila v jatkách 1. světové
války. Téma přitáhlo i Ladislava Fuchse
k jeho rozsáhlému historickému románu,
který dlouho odkládal jako osudový titul.
Jde o mnohovrstevnaté dílo, obsahující
filozofický rozměr i dobové reálie včetně
kulinářství. Bude zajímavé jak se inscená-
toři vyrovnají s předlohou, zvláště když si
v anotaci inscenace divák přečte: Divadel-
ní režisérka a výtvarnice Kamila Polívko-
vá se svým tvůrčím týmem připravuje spe-
ciálně pro nádherný prostor Mozartova
sálu divadelně gastronomický večer na
motivy románu Ladislava Fukse. Jsou
uvedena jména kuchaře i jeho týmu.

V Janáčkově divadle reprízuje (14., 20.
XI.) brněnský soubor baletu, komponova-
ný večer s choreografiemi špičkových svě-
tových choreografů působících v Americe
příznačně nazvaný Made in USA s podtitu-
lem: Od vrcholné baletní neoklasiky po
strhující pohybově vizuální divadlo. Čaj-
kovského serenáda v choreografii George
Balanchina - zastupuje neoklasiku. O ži-
votní dráze choreografa jsme čtenáře in-
formovali v minulém čísle. Na Mozartův
klavírní koncert č. 9 vytvořil choreografii
Belgičan Olivier Wevers, nositel řady cen,
např. za působení v Seattlu - umělecký ře-
ditel souboru Whim W’Him – platformy
tance a choreografie. V představení nazva-
ném Sofa se tato část mobiliáře stává ta-
nečníkem. Lunar Sea – Noir Blanc je cho-
reografie Mosese Pendeltona, uměleckého
ředitele souboru Momix. Jde o rafinované
použití světel, projekcí, pohybovou akro-
bacií oživených tanečních soch v luminis-
centních kostýmech a vizuální iluzi.

Městské divadlo na Divadelní scéně
v premiéře uvede (7. XI.) hudební drama
podle námětu Davida Winterberga Vrab-
čák a anděl v režii Stanislava Moši. Jde
o atraktivní životní příběhy Edith Piaf
a Marlene Dietrich, v podstatě politování-
hodných žen, hledajících velký cit. Inscena-
ce měla úspěch loni ve vídeňském Burgthe-
atru a Stanislav Moša připravil novou verzi
pro švýcarské turné i brněnského diváka.

HaDivadlo uvede (11. XI.) Kamarády
nacvičených scének aneb čistá improvi-
zace s podtitulem: Tři herci, jeden klaví-
rista, okouzlující moderátor a Vaše téma-
ta. Brněnská divadelní improvizační
skupina již třetí sezónu improvizuje na
témata vybraná v anketě diváky. ProART
a hosté: SPACES (20. XI.) je taneční festi-
val na téma Prostor odehrávající se v Li-

berci a v HaDivadle. Vystoupí německé
soubory Landesbuehnen Sachsen, BO-
komplex, Tanztheater Giessen a Henrik
Kaalund.

Divadlo Husa na provázku premiéruje
(18. XI.) čtvrtý díl projektu Smějící se bestie
pod názvem Směšná interpretace (Hom-
mage? Milan Kundera). V anotaci se tvrdí:
Východiskem jsou poslední v češtině vyšlé
Kunderovy knihy esejů „Slova, pojmy,
situace“ a „Zahradou těch, které mám rád“.
Bude li tomu tak, jde o vzácné převedení
Kundery na jeviště ! Autor výslovně zakázal
uvádění svých knih na divadelní scéně.

Divadlo Buran Teatr reprízuje (18.
XI.) hru Moja v režii Juraje Augustína. Jde
o autorské kolektivní dílo nového divadel-
ního souboru Buran Teatru, navazujícího
na předchozí úspěchy divadla. V minima-
listické podobě se představuje hrdina –
pracoval na tunelu v Margecanech, na stře-
chách i v lese. Po úrazu ho opustila žena,
léčí samotu i nemoci alkoholem a zestárlý
končí život. Škoda, že se divák dozví pouze
úhelné fragmenty tvrdého života tohoto
celého chlapa a ostatní je na herecké akci.
Tunel Telgártská smyčka o délce 1235 m
překonává výšku 31 m a při budování ho
museli vyzdít vzhledem k enormním tla-
kům tekutých písků a vody prýštící pod tla-
kem rychlostí 35 l/sek. Hrdina tam utrpěl
úraz hlavy. Inscenace Genetových Služek
(12. XI.) věrně obráží situaci vězně čekají-
cího na doživotní odsouzení na galeje, což
měl být autorův životní příběh, který se po
zásahu francouzské kulturní veřejnosti
nerealizoval.

Divadlo Radost uvádí (24. XI.) koncert
Tanečního souboru Hradišťan a Hudební
bandy Umíme Hrát. Dlužno poznamenat,
ředitel divadla je absolvent skladby na
JAMU a o jeho výběru programu nelze
pochybovat. V Muzeu loutek bude premi-
éra (29. XI.) na motivy knížky Josefa Čap-
ka Jak Pejsek a Kočička chystali Vánoce,
doplněná vernisáží výstavy výtvarníka To-
máše Volkmera.

Divadlo Polárka premiéruje (28. XI.)
pro nejmenší publikum Doktorskou po-
hádku Karla Čapka. Je nutno ocenit, že
stejně jako v Radosti dostává dětské pub-
likum to nejkvalitnější z naší literární tvor-
by, na rozdíl od dospělých, bombardova-
ných jevištně přepsanými filmy a další
současnou divadelní tvorbou, která je
ujišťuje o jejich nicotě.

Scéna Divadelní fakulty JAMU Studio
Marta reprízuje (6. 9. 11. XI.) inscenaci
Dodo Gombára a kolektivu nazvanou
Ó Brno. Jde o asociace studentů na Brno,
jako místo studia, místo divadelního pů-
sobení a realizace, místo svazující provin-
ciálnosti, ale proti slovenské vesnici vel-
koměsto, kam se autor rád vrací. Premiéra

(29. XI.) povídky Tajbele a její démon od
Isaaca Bashevis Singera v divadelním pře-
pisu a překladu Antonína Přidala uvede
diváka do světa tajemství lidské existence.
Autor je nobelista, nositel amerických cen
za literaturu a jeho díla byla zfilmována.
Lze si jen přát aby v Martě jeho literární
magie byla zachována.

Hudebně-dramatická laboratoř
JAMU Divadlo na Orlí uvádí autorskou
inscenaci Chaos srdce (2. 3. XI.) klauna,
akrobata a režiséra Daniela Gulko se
studenty ateliéru fyzického divadla. Jde
o Američana ukrajinského původu, v sou-
časnosti působícího ve Francii. Klaunérie
na motivy dramatu Romeo a Julie je jed-
ním z nejlepších představení v Brně. Pro
čtenáře je možná těžko představitelné, jak
se drama lásky mění v podání studentů
v něco milého, blízkého a hravého, ale je
tomu tak. Vyzařuje podobnou atmosféru,
jakou ve svých nejlepších inscenacích měl
ředitel Radosti Vlastimil Peška. V premié-
ře uvede (6. XII.) Dada Klementová aranž-
má písní Jiřího Bulise nazvané Hodinku
na Štědrý den. Bulisovy písně na texty
Jesenina a Seiferta zpívala i Hana Hegero-
vá a Marta Kubišová.

Hudební fakulta JAMU uvádí (14. XI.)
koncert studentů Kyoto Municipal Kyoto
Horikawa Senior High School of Music -
Japonsko s programem složeným ze
skladeb Mozarta, Händela, Ravela, Liszta
a Martinů. 18. ročník mezinárodního hu-
debního festivalu současné akustické
i elektronické hudby a multimediálních
projektů Setkávání nové hudby Plus 2015
uvede (4. - 30 XI.) vše z hudební sféry na
pomezí kabaretu, variety show, opery
a experimentální hudby. Na všechny výše
uvedené koncerty je vstup volný.

Brněnská Filharmonie uvede (12. 13.
XI.) v Besedním domě viocellistu Rapha-
ele Wallfische, žáka Grigorije Pjatigorské-
ho. Dle BBC z jeho 70 CD nahrávek za po-
sledních 25 let je nejceněnější nahrávka
Dvořákova violoncellového koncertu.
Spoluúčinkovat bude komorní orchestr
Bohuslava Martinů pod Lubomírem
Čermákem s programem Martinů, Rous-
sela a Stravinského. Na předvánočním
koncertu staré hudby uvede (1. XII. ) ko-
morní soubor Barocco sempre giovane
program složený ze skladeb Bacha, Hän-
dela, Ryby a Jana Antonína Bendy a Fran-
tiška Bendy. Rodiče Františka Bendy si
odvážel pruský král Fritz Veliký z Čech
jako válečnou kořist za Sedmileté války
s Marií Terezií. Bylo to na přání jejich syna
Františka, houslového virtuóza ve služ-
bách pruského krále. Příčinou, proč
Bendovi rodiče volili odchod z Čech, bylo
vyšetřování jezuity po návštěvě syna
v protestantském Prusku.   (V)
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PIANISTKA VĚRA LEJSKOVÁ OSLAVILA PĚTAOSMDESÁTINY

DÁMA ČESKÉHO JEVIŠTĚ OSLAVILA JUBILEUM

LETOS SICE NEBYLO O LEVICOVÉM KLUBU ŽEN

MOC SLYŠET, ALE POŘÁD JSME TADY

Pianistka, hudební pedagožka
a publicistka Věra Lejsková se dožila
1. října 85 let. Klub moravských skla-
datelů, Nadace Leoše Janáčka, Nada-
ce Ochranného svazu autorského
Partnerství a Nadace Český hudební
fond uspořádaly k jejímu životnímu
jubileu velice důstojný komorní kon-
cert se srdečnou armosférou a zápla-
vou květin.

Jeho dějištěm byl koncertní sál Kon-
zervatoře v Brně v Lužánecké ulici č. 14,
na které jubilantka 34 roků pedagogicky
působila. Na tomto slavnostním zahajo-
vacím koncertu sezóny 2015-16 zazněla
vedle skladeb Vlastimila Lejska i díla
Pavla Blatného a Jana Šimíčka. Interpre-
ty byli Jana a Jiří Hrubých, Renata a Mi-
lan Bialasovi, Igor Ardašev, Lubomír
Čermák a Jan Šimíček.

Jubilantku, pocházející z Žeravic
u Kyjova, přivedly ke studiu na brněnské
konzervatoři a Janáčkově akademii mú-
zických umění hudební tradice jejího
rodného kraje. Při studiu poznala svého
budoucího manžela a uměleckého part-
nera pianistu, hudebního skladatele
a pedagoga Vlastimila Lejska. Vytvořili
spolu legendární klavírní duo, které se
proslavilo i v zahraničí. V jeho podání
měla premiéru celá řada skladeb soudo-
bých autorů nejen českých, ale i napří-
klad Benjamina Brittena a Daria Mil-
hauda, s nimiž je také pojilo osobní
přátelství. V roce 1978 Lejskovi založili
Schubertovu mezinárodní soutěž pro
klavírní dua. Na hudební nosiče natočili
40 skladeb, více než 700 skladeb natočili
v českých i zahraničních rozhlasových
stanicích. Na koncertech se představili
i se dvěma desítkami orchestrů a s více
než 50 dirigenty.

Záslužná je aktivita V. Lejskové v Aso-
ciaci hudebních umělců a vědců, v Klu-
bu moravských skladatelů a v organi-
začním výboru Schubertovy soutěže.
Zpracovala a publikovala historii mo-
ravských hudebních rodů. Její loni vy-
daná dvojkniha Moravské hudební rody
a Zajímavé osudy zapomenutých, grafic-
ky upravená Petrem Švábem a ilustrova-
ná díly z tvorby malíře Vladimíra Vašíč-
ka, sleduje prolínání talentu mezi
jednotlivými generacemi a to vertikálně
i horizontálně. Nejen těch známých, ale
i těch, na které se už poněkud zapomně-
lo, i když jejich umělecký odkaz není
o nic méně významnější a nachází na
prahu třetího tisíciletí vděčné poslucha-
če mezi zájemci o hudební tvorbu – od
rodů Ambrosových, Ardaševových a Ax-
manových až po rod Zouharových. Rád
připomínám manžele Zouharovy – skla-

datele, hudebního skladatele a pedago-
ga Zdeňka (1927-2011) a jeho manželku
pianistku Věru (1928-2015), protože prá-
vě oni nás v r. 1961 s Lejskovými sezná-
mili a zasloužili se o zrod přátelství s tě-
mito vynikajícími umělci. I díky nim jsme
se dověděli, že Vlastimil měl široký okruh
zájmů od kuchaření přes filmování, spe-
leologii, zeměpis až po astronomii.

Věra Lejsková měla ráda všechny
skladby, které se rozhodla hrát, ale nej-
více ty Dvořákovy, Brahmsovu Sonátu
pro dva klavíry, Schubertovu Fantazii
f-moll a Lejskovy Balady z Moravy. Z de-
sítky vydaných Věřiných knih mne
zvlášť zaujala ta s názvem Muzikantská
namlouvání. Vracím se i ke knize Histor-
ky z Rejvízu: co všechno odnes čas. Na
Rejvíz jsme totiž za Lejskovými jezdívali
trabantem v létě i v zimě. Bylo nám tam
dobře, rádi jsme se tam vraceli.

Manžel jubilantky zemřel před pěti
roky ve věku nedožitých 83 let. Z vyda-
vatelství Českého rozhlasu Radioservis
přišlo letos na trh cédéčko Vlastimil
Lejsek a jeho klavír, nabízející více než
hodinu a čtvrt ze skladatelské tvorby to-
hoto umělce. Naplnit jeho odkaz – žít,
hrát a tvořit pro radost - má i nová mezi-
národní soutěž, věnovaná této velké
osobnosti brněnského hudebního živo-
ta. Tato I. mezinárodní soutěž Vlastimi-
la Lejska pro klavírní dua bude v Brně ve
dnech 13. a 14. listopadu. Při psaní těch-
to řádků vzpomínám na Vlastimilovy
návštěvy u nás doma, i na to, že na klaví-
ru Bössendorfer, patřícímu našemu sy-
novi Honzovi, nás oblažil interpretací
slavných Beethovenových sonát Appas-
sionaty a Měsíční svit. Prožívali jsme
s ním a jeho chotí pohodové chvíle.

Bohumil HLAVÁČEK

Sedmdesátku oslavila 8. října vý-
znamná brněnská herečka Městského
divadla v Brně Zdena Herfortová. Přes
své životní kotrmelce je mimořádný
umělec i člověk.

Herfortová vytvořila na 150 divadel-
ních rolí a hrála ve více než 90 televiz-
ních inscenacích. Veřejnost si ji oblíbila
např. v roli Vladěnky Šiktancové v seriá-
lu Četnické humoresky. Pracuje i v roz-
hlase a dabingu, kde propůjčila svůj hlas
mj. Jane Fondové nebo Claudii Cardi-
nalové. Za role ve své domovské scéně -
Městském divadle v Brně byla třikrát
nominována na Cenu Thálie. Thálii do-
stala v roce 1996 za legendární ztvárně-
ní hlavní role v historickém dramatu
Alžběta Anglická.

Na jevišti je dosud mimořádně po-

hyblivá. Trvale sportuje, dříve hodně
tancovala, plave, hraje tenis a jezdila na
koni. Ve 46 letech jezdila půl roku par-
kur na koni na dámském sedle.

Herfortové k narozeninám se hrála
na její přání Jízda přes kočičí hlavy. Prý
hodně drncavá byla celá její životní ka-
riéra. Jako profesionálka se objevila po-
prvé na jevišti v r. 1968. Její mistrovství
se projevilo v nedávných muzikálech
Duch, Donaha! My Fair Lady ze Zelňá-
ku, Brouk v hlavě či Jezinky a bezinky.
Po Ladislavu Lakomém a Vlastě Fialové
je to právě Zdena Herfortová ke které
vydalo brněnské nakladatelství Šimon
Ryšavý autobiografickou knihu s ná-
zvem Jízda přes kočičí hlavy. Obsahuje
dosud nepublikované fotografie z rodi-
ného archivu.                                              (vž)

Výčet našich aktivit je široký. V letošním
roce jsme navštívily několik divadelních
představení. Připravily jsme pro členy i naše
příznivce oslavu MDŽ v Brně. Přijaly jsme
pozvání k oslavám v Praze, Vyškově i Blan-
sku. Účastnily jsme se seminářů konaných
v Praze. Ani o prázdninách jsme nezahále-
ly. Pořádali jsme výlety např. “Po stopách
Leoše Janáčka” v Bílovicích, na “Mušku” do
Mariánského údolí, čí procházka lesem do
Vranova. Letošní celorepublikové setkání
LKŽ se konalo ve Strakonicích, kde jsme
volily novou předsedkyni. Zájezd do Lidic se
také vydařil. I letos v rámci JMK jsme podí-
lely na výpravě autobusu na “Setkání na po-
mezí”, konané tentokrát v Tvrdonicích.

Spolupracujeme také s jinými spole-
čenskými organizacemi. Mimo jiné VNK,
Česko-Kubánská společnost, Svazem dů-
chodců a proto se účastníme i jejich akcí,
jako byla plavba lodí po Brněnské přehra-
dě, opékání špekáčků v Jundrově, návště-
va Husince a Tábora k výročí Mistra Jana
Husa, pěvecké koncerty pořádané VNK.

Samozřejmostí je naše spolupráce
a účast na pietních akcích, pomoc při ko-
nání 1. máje, veřejných setkání spoluob-
čanů v našem městě pořádaném MěV
KSČM, pomoc při zajištění občerstvení na
různé akce konané na Křenové. Jsme rády
a děkujeme MěV KSČM, že nám umožňu-
je scházet se v jejich budově.    JU
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O TEMPORA O MORES ANEB NÁVŠTĚVNICKÝ REKORD
V duchu kritic-

kého povzdechu
Cicerona „O doba

ó mravy“ se nesl říjnový pořad Výboru ná-
rodní kultury. Na autogramiádě básníka
Karla Sýse a básnířky Evy Frantinové za-
zněla kritika současné společnosti, směřu-
jící k záměrně řízenému duchovnímu
úpadku. Karel Sýs to odvozoval od nákladu
prvního vydání Máchova Máje, který vyšel
v 600 výtiscích. Dnes je 500 výtisků básnické
sbírky nakladatelský vrchol. Srovnával to se
stavem před rokem 1989. Když přijel jako li-
terární vyslanec do Paříže, považovali Fran-

couzi jeho údaje o nakladatelských číslech
vydání Apolinaira, dosahujících mnohoná-
sobku dnešních vydání poezie, za propagan-
du a nevěřili tomu. Ve Francii - vlasti Apoli-
naira nikdy vydání jeho děl takových čísel
nedosáhla. Paradoxně je přitom francouzská
kultura tradičně považována za špičku a kri-
térium. Jako naděje do budoucna zazněly
verše Evy Frantinové a celkový dojem byl
podtržen 17 posluchači - účastníky setkání.
Tak byl překročen průměr návštěvnosti
pořadů VNK, který v loňské sezóně dosaho-
val až na několik výjimek 8-12 posluchačů.
Pro srovnání - na autorském čtení Martina

Reinera v Moravské zemské knihovně byl
sál o kapacitě 300 míst zaplněn téměř z po-
loviny. Na přednáškách s fyzikální, velmi
specializovanou tématikou praská sál
knihovny ve švech. Část publika nejsou od-
borníci a někteří o tématice nemají ani zdá-
ní. Přitahuje je vstup zdarma a zaplňují tak
svůj volný čas. Spočívá v tom i potenciál
pořadů VNK. Jen je třeba trpělivé práce. Zno-
vu a znovu dávat pozvánky na brněnské kul-
turní instituce, včetně Moravské zemské
knihovny. Nestalo se tak v případě setkání
s Evou Frantinovou a Karlem Sýsem - ško-
da.            /V-zh/

NA KNIŽNÍM TRHU

DALŠÍ BRUNENSIE

Z NAKLADATELSTVÍ

LITTERA
'Brno fotogenické' je název druhého

Rozšířeného vydání stošedesátisedmi-
stránkové knihy fotografa Mojmíra
Strouhala, která nyní přichází na trh
z brněnského nakladatelství Karla Ko-
vaříka Littera. Primátor Petr Vokřál na
úvodní stránce čtenářům sděluje, že je
důvod mít tuto publikaci v knihovně,
protože Brno je opravdu vhodné k foto-
grafování, je fotogenické až fotogeniální.
Strouhalovy snímky pokládá za majestát-
ní i poetické, prozrazující čím toto město
bylo a jaké je dnes. Obraz Brna je díky
autorovi plastický a láká k prohlížení
znovu a znovu. Ze stejného nakladatel-
ství je na trhu kniha Jany Svobodové
a kolektivu 'Brno časem a prostorem'.
Slovem a především fotografiemi připo-
míná časovou a prostorovou kontinuitu
a současně i mnohá jména osob, které se
podílely na utváření charakteru města.

Bonbónkem pro čtenáře je sličná
sbírka stovky básniček (3263 slov) s ilu-
stracemi 'LovSlov', jejíž autorkou je
brněnská rodačka Lilian Amánn, která vy-
studovala psychologii, ve studiích pokra-
čovala na univerzitách v Německu a nyní
působí v několika stuttgartských vzdělá-
vacích institutech. V poslední ze stovky
básniček se vyznává:

Moje básnění
je důsledkem snění.
Vím však, že i slovíčka
umí se zavřít za víčka.
Jsou-li šroubovací,
mizí bez ovací.
Pak přijde konec
- dohořela svíčka.

Na poslední stránce L. Amánn dodává:
“Závěrem se často projevuje někomu vděk.
V tomto smyslu děkuji Českému jazyku,
který mi poskytnul to nepřeberné množství
možností si se slovy a slovíčky pohrát.”

BOHUMIL HLAVÁČEK

CENU JIHOMORAVSKÉHO KRAJE

LETOS ZÍSKALO 17 OSOBNOSTÍ
Krajští zastupitelé 17. září 2015 schválili udělení Ceny

Jihomoravského kraje pro rok 2015 celkem sedmnácti osob-
nostem z různých oblastí.

Tímto oceněním Zastupitelstvo Jihomoravského kraje oce-
ňuje vynikající zásluhy o rozvoj Jihomoravského kraje, hrdinské a jiné výjimečné
činy osobností, které se na území kraje narodily, žijí nebo jsou s ním spojeny svým
působením, jejichž život, dílo, činnost nebo jednání výrazným způsobem reprezen-
tuje v určité oblasti Jihomoravský kraj a přispívá k jeho věhlasu a dobrému jménu,
a které svými morálními kvalitami můžou být příkladem.

Cena se uděluje od roku 2004, po rozhodnutí krajského zastupitelstva. K jejím
držitelům patří mj. Hana Zejdová (v roce 2004), Karel Kašpárek (v roce 2005), Yvetta
Hlaváčová (v roce 2006), Jiří Netík (v roce 2007), David Kostelecký (v roce 2008), Jiří
Škrla (v roce 2009), Václav Věžník (v roce 2010), Alena Štěpánková Veselá (v roce
2011), Jožka Černý, Zdeněk Rotrekl a Miroslava Knapková v roce 2012, sourozenci
Hana a Petr Ulrychovi či Jan Smolík v roce 2013 a např. Jiří Daler a Armin Delong
v roce 2014.

Nositeli Ceny Jihomoravského kraje v roce 2015 se stali například Antonín
Hrabec (za pomoc zdravotně postiženým a potřebným), válečný letec generál Emil
Boček, vědci Jiří Urban, Miloš Stehlík, Dušan Uhlíř a Vojtěch Žampach. Dále např.
umělci Milivoj Husák, Božena Krejčová a další, nebo sportovci Karol Divín, Vlasti-
mil Bubník a Josef Masopust (in memoriam). Další, kdo obdržel ocenění posmrtně
byl kardinál Tomáš Špidlík.

K ocenění Prof. Vojtěcha Žampacha Cenou Jihomoravského kraje se vyjádřil
krajský zastupitel Pavel Březa. Řekl doslova:“Považuji to tentokrát za mimořád-
ný úspěch krajského klubu zastupitelů KSČM, protože působení a práce pana pro-
fesora výrazně kontrastuje se současnými tendencemi, které se projevují na území
města Brna za účelem převrácení hodnocení historických událostí. Naštěstí repre-
zentace Jihomoravského kraje (včele s hejtmanem) tyto přístupy nesdílí. Dokládá

to i zářijová výstavka
'Od Stalingradu do Pra-
hy', kterou prezentoval
v prostorách krajského
úřadu europoslanec Jiří
Maštálka a která byla
slavnostně zahájena
hejtmanem a konzulem
Ruské federace. Spor
o výklad historie se - pod-
le všeho - stává součástí
politického boje před
krajskými volbami.“

K blahopřání prof.
Žampachovi se připoju-
je také naše redakce.

Tibor DÁVID
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Příští číslo:
uzávěrka 16. listopadu

vyjde 10. prosince

Naši podzimní jubilanti
V předchozím období oslavila své ži-

votní jubileum s. Jaromíra FIALOVÁ
(90 let), ZO 0102. Jubilantce dodatečně
blahopřejeme!

02.11. Karla MOUCHOVÁ, 62 let, ZO 3023,
Zdeněk NÁDENÍČEK, 60 let, ZO 3003,

03.11. Miroslav TRUČKA, 85 let, MO 1101,
František BRŮŽEK, 85 let, ZO 1505,

06.11. Jaroslava URBÁNKOVÁ, 71 let, ZO
2710,

07.11. Vladimír KELLNER, 66 let, ZO 3033,
08.11. Tibor DÁVID, 63 let, redaktor, člen

MěV,
10.11. Marie CIGÁNKOVÁ, 71 let, MO 1101,
11.11. Věra NEDOMOVÁ, 90 let, ZO 2901,

Iva KRIŠOVÁ, 40 let ZO 3023,
13.11. Ing. Františka STŘÍŽOVÁ, 69 let,

LKŽ, Marie SRBECKÁ, 86 let, ZO
2705, Jana HROMÁTKOVÁ, 79 let,
MO 1101,

15.11. PaedDr. Anna ŠTOFANOVÁ, 72 let,
LKŽ, Ludmila KUBÍKOVÁ, 64 let, ZO
2901,

18.11. Nina JAHODOVÁ, 82 let, ZO 2202,
Jaroslav KLÍMA, 74 let, ZO 3003,

19.11. Robert DEIRETSBACHER, 22 let,
ZO 0502,

20.11. Ing. Bohumil REICHSTADTER,
Csc., 92 let, ZO 2202, Olga KORPA-
SOVÁ, 79 let, ZO 0600,

21.11. Leopold LACKO, 78 let, LKŽ, Jitka
VESELÁ, 71 let, ZO 1505,

23.11. Božena ZIKUŠKOVÁ, 60 let ZO 0801,
Hana KOPKOVÁ, 71 let, ZO 2703,
Jaroslav KOPECKÝ, 62 let, ZO 0505,

24.11. Jaromír JUKL, 87 let, ZO 0305,
26.11. PhDr. Aleš KOPKA, 84 let, ZO 2703,
27.11. Anna MARŠÁLKOVÁ, 89 let, Josef

KOCMAN, 73 let, oba MO 1101, He-
lena JŮZOVÁ, 86 let, ZO 2901, Zden-
ka HORŇÁKOVÁ, 85 let, ZO 1505,
Marie VYHNALÍKOVÁ, 83 let, ZO
0305,

28.11. Františka KANOŠOVÁ, 89 let, ZO
2705, Emil PETRŽELA, 90 let, ZO 1505,
Matěj ŠKOVRAN, 26 let, ZO 3023,

29.11. Libuše STŘECHOVÁ, 88 let, ZO
2705, Božena ODLOŽILOVÁ, 93 let,
ZO 0505, Pavel SVOBODA, 67 let, ZO
2703,

30.11. Emil SVATOŠ, 75 let, ZO 2202,

Oslavencům děkují za práci pro socia-
listickou společnost a do dalších let přejí
pevné zdraví a spokojenost ZO (MO)
a MěV KSČM, dále LKŽ Dobromysl a s gra-
tulací se připojuje také redakce ECHO.

did

Za Stanislavem Gardavským
Svět opustil vzácný člověk, který se narodil 5. ledna 1926 v tak

skrovných podmínkách bez potřebných finančních prostředků,
že nemohl dokončit studium na gymnáziu. Ale uchytil se na
Baťově škole práce a absolvoval ji jako „Mladý muž“ v oboru ple-
tařství. Získal zaměstnání v textilním průmyslu a od směnového
mistra postoupil až do funkce ředitele národního podniku Kraj-
ka v Kraslicích. Vykonával ji s plným nasazením velmi odpověd-
ně, poctivě a náročně. Takto působil i v organizacích, jejichž byl
členem. Byl u zrodu Klubu českého pohraničí v Brně, Vlastenec-
kého sdružení antifašistů na Moravě, v organizaci střeleckého
sportu jako aktivní střelec i v ZO KSČM 3004.

Naposledy vydechl 24. září 2015 ve věku 89 let a poslední rozloučení s ním se konalo 2. října
2015 v obřadní síni brněnského krematoria za účasti rodiny a velkého počtu členů a funkcioná-
řů organizací, v nichž působil, přátel i známých. Za ně se s ním rozloučili předseda Městské rady
KČP Josef Flíček a manželka zesnulého.

Stanislav Gardavský měl velký zájem o minulost nezkreslenou v pojetí našich dnešních poli-
tiků, novinářů, publicistů vystupujících v zájmu globálního kapitálu. Vracel se k událostem, jichž
se např. přímo zúčastnil se svými rodiči – protifašistický odboj v buchlovských lesích, ale
i k poválečnému dění u nás i ve světě. Zajímal se o jejich zařazení do souvislostí celkového vývo-
je. Vysoce z tohoto hlediska hodnotil články v občasníku Echo. Po celý život usiloval o spraved-
livé uspořádání poměrů ve společnosti ve prospěch lidí živících se poctivou každodenní prací
(pokud o ni v našich poměrech nepřišli), odmítal poměry, v nichž jsou peníze až na prvním
místě, od čehož se odvíjí morálka panující v naší společnosti. V tom byl zásadový a neústupný.

Odešel člověk, který nadevše miloval svou rodinu, manželku, děti a vnoučata. Odešel
skromný, čestný a dobrý člověk, kteří šířil kolem sebe dobrou pohodu, přátelství a ochotu kaž-
dému poradit v jeho problémech a nesnázích. Tak bude žít v naší paměti a vzpomínkách.

Čest jeho práci a památce!         PhDr. Karel Janiš

Za velitelem strážců hranic
Ve věku 93 let vydechl naposled 4. října 2015 generálporučík

Ing. František Šádek, někdejší náměstek ministra národní obrany a ve-
litel příslušníků Pohraniční stráže. Předseda Národní rady Klubu čes-

kého pohraničí Milan Richter řekl, že odešel člověk, který má velké zásluhy na osvobo-
zení společné vlasti Čechů a Slováků, na výstavbě a činnosti Čs. lidové armády. Člověk,
jehož charakterizovaly pracovitost, jednota slov a činů, statečnost, vlastenectví, oběta-
vost, dobrý vztah k lidem a pochopení pro jejich potřeby. Připomínám, že konkrétní
příklady těchto morálních vlastností jsou uvedeny ve vzpomínkové knize zesnulého,
která pod názvem MŮJ ŽIVOT VOJENSKÝ vyšla u příležitosti 70. výročí osvobození naší
vlasti od fašismu. Knihu vydala Národní rada KČP, poněvadž František Šádek se po od-
chodu do důchodu věnoval působení v KČP a v jeho sekci ochránců čs. státních hranic.

Ve vzpomínkách a v paměti všech, jimž v minulosti velel a kteří ho poznali, bude
žít jako skromný a dobrý velitel i člověk. Čest jeho práci a památce!

Karel Janiš
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BRNĚNSKÁ SEBRNĚNSKÁ SEBRNĚNSKÁ SEBRNĚNSKÁ SEBRNĚNSKÁ SECESE (2.)CESE (2.)CESE (2.)CESE (2.)CESE (2.)
Autor pořadu: Marie Veselá
1. část Letohrádek Mitrovských
Sraz účastníků je ve středu 18. listopadu 2015 ve 14.30
hodin před hlavním vchodem do letohrádku Mitrovských
(tramvaj č. 1, výstup Výstaviště).
2. část Prohlídka budovy Vesny – Údolní 10

( Jurkovičova jizba).
Sraz je na Údolní 10 v 16 hodin (tramvaj č. 4, event. trolejbus).

Poznámka: nezapomeňte průkazky ZTP apod. (další sleva
možná).

L K Ž  D oL K Ž  D oL K Ž  D oL K Ž  D oL K Ž  D ob rb rb rb rb ro m y s l  o m y s l  o m y s l  o m y s l  o m y s l   I N F I N F I N F I N F I N FO R M U J E :O R M U J E :O R M U J E :O R M U J E :O R M U J E :
Termíny zábav levicového klubu žen Dobromysl
a Svazu důchodců: 12.12.12.12.12. 11. 11. 11. 11. 11. 2015 a 10 2015 a 10 2015 a 10 2015 a 10 2015 a 10..... 12. 12. 12. 12. 12. 2015 2015 2015 2015 2015

(čtvrtky),  začátek vždy v 15 hodin,
Křenová 67,  2. poschodí.

Výbor národní kultury v Brně ve spolupráci se
Svazem důchodců ČR MO Brno

Vás zve na tradiční VVVVVÁNOČNÍ KÁNOČNÍ KÁNOČNÍ KÁNOČNÍ KÁNOČNÍ KONCERONCERONCERONCERONCERTTTTT
Pořad se bude konat v pondělí 7. prosince 2015

v 16.00 hodin v sále ÚMČ Brno-střed , Dominikánská 2
(tramvaj ul. Husova, zastávka Šilingrovo náměstí).

Kontakt: Výbor národní kultury
Pobočný spolek v Brně
Křenová 67, 602 00 BRNO
web:  www.vnkbrno.cz
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